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Práce Marie Polákové je příkladem toho, jak si představuji, že by měly vypadat 
bakalářské eseje v oboru filosofie na FHS UK daleko častěji. Jejím východiskem totiž 
není jakýsi čistě teoeretický problém, nýbrž žitý a konkrétní problém. Je častým 
předsudkem, že takové problémy se s filosofií míjí. Je to naopak, filosofie pouze toto 
pole sama v zájmu oborových zápasů s humanitními, ale rovněž přírodními vědeckými 
disciplínami, vyklidila, aby se nevystavovala odsudku diletantství a fušérství. 

V konkrétním případě této práce je tématem nositelná (chytrá) elektronika, jež se 
využívá při sportu a to zvláště amatérském či hobby sportu. Před třiceti lety byly k 
dispozici maximálně digitální hodinky, před dvaceti však již mp3 přehrávač, sensor 
tepové frekvence, především však i první chytré hodinky vybavené GPS. 
Neuvědomujeme si často, jak velkou proměnou amatérský sport prošel. V dnešní době 
si každý amatérský sportovec může dovolit technologickou analýzu svého výkonu, která 
před 30 lety nebyla dostupná ani vrcholovým sportovcům.  

Marie Poláková však chce především ukázat, že tato technologie není naprosto jen 
služebnou mocí, nýbrž že znamená proměnu prožitku sportu, vytváří jiná očekávání a 
nároky, dokonce se díky ní sportovec stává zdrojem dat, jež jsou bez jeho svolení 
přeprodávána a dále analyzována.  

Velmi si cením toho, že se kolegyně Poláková vydala cestou četby těžkých 
filosofických textů, jež jí poskytly zdroje důležitých perspektiv pohledu na vztah člověka 
a technologie. Tyto obecné perspektivy se jí pak velmi pěkně podařilo uplatnit z hlediska 
tohoto konkrétního žitého fenoménu.  

V jediné větě řečeno se práci podařilo představit ten rozměr nositelné technologie, 
která nenápadně proměňuje svého "nosiče" v "dostavitelný zdroj", v něco, co může být 
vyčerpáváno, vytěžováno, přiváděno k vlastnímu limitu, a to podobně, jako člověk takto 
těží a vyčerpává planetární zdroje a ostatně vše, s čím se dnes setkává. My lidé nejsme 
žádnou výjimkou.  

Velmi oceňuji, že je práce poctivě postavena jak na bázi filosofické literatury, ale 
rovněž na studiu odborných prací k tématu z různých oborů.  

 
Jedinou opravdovou výtkou k práci je její formální stránka (interpunkce, gramatika). 

Ale to je koneckonců vedlejší. 
 
Jelikož nemám opravdovou věcnou výtku, nabízím k obhajobě otázku: práce se 

soustředí na vztah mezi člověkem a (jeho) technikou. Ale jak vypovídá tento vztah o 
případné proměně toho, jak rozumíme sportu? Zůstává sport tím samým, ať už je či není 
monitorován a medializován těmito wearables?  
 
Práci vřele doporučuji k obhajobě s návrhem hodnocení výborně.  
 
V Praze 6. září 2024 
 
Jakub Marek, Ph.D. 


